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WSTĘP

Słownik ortograficzny, który trzymasz w ręku, ma pomóc ci przejść ten etap 
edukacji, w którym poznajesz tajniki ortografii. Znajdziesz w nim wiele 
trudnych pod względem pisowni słów, ich odmianę oraz wyrazy pokrewne. 
Wyrazy zapisane są w porządku alfabetycznym. Podstawą znajomości 
poprawnej pisowni są zasady ortograficzne, które przedstawiliśmy jako mapy 
myślowe. Taka forma graficzna znacznie ułatwia zapamiętywanie ważnych 
informacji. Zachęcamy cię również do samodzielnego tworzenia takich map, 
nie tylko dotyczących ortografii, lecz także wszystkich zagadnień, które 
musisz zapamiętać. W słowniku znajdziesz też dyktanda oraz zadania, dzięki 
którym sprawdzisz swoją znajomość ortografii. Na końcu książki znajduje 
się miejsce przeznaczone na twój słowniczek. Zapisuj tu wyrazy, z którymi 
się spotkasz w różnych tekstach, a których nie ma w słowniku. Korzystaj 
ze słownika na co dzień, sprawdzaj poprawność zapisu trudnych wyrazów 
i poznawaj tajniki polskiej ortografii. 
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ZASADY PISOWNI Z „Ó”Ó
na początku wyrazu, np.

ósemka
ósmy 
ów
ówdzie

UWAGA! 
Na początku wyrazu „ó” piszemy 
wyjątkowo. 
Zazwyczaj na początku wyrazu 
piszemy „u”.

ó piszemy

w wyrazach zakończonych na 
-ów, -ówka, -ówna np.

Kraków
kreskówka 
Nowakówna

WYJĄTKI! 
skuwka 
zasuwka 
wsuwka 

gdy wymienia się na  „o”, „a”, „e” 
np.

potwór, bo potwory   
wrócić, bo wracać  
siódmy,  bo siedem

w wyrazach, których pisowni nie 
uzasadnia żadna reguła ortograficzna, 
np.

król
skóra
córka
wiewiórka
góra 
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ZASADY PISOWNI Z „U” U
na początku wyrazu, np.

ulica
uczeń
ulubiony
ucho

u piszemy

na końcu wyrazu, np.

Kasiu 
snu
domu
oku

w zakończeniach typu: 
-unek, -uszek, -usz,  
np.

Mariusz
łakomczuszek
podarunek
kwiatuszek

w czasownikach 
zakończonych na
-uję, -ujesz, np.

maskuję 
rusuję
maszerujesz
pracujesz
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ZASADY PISOWNI Z „H”H
na początku wyrazu, np.

hamak
harcerz
hełm
huśtawka 

h piszemy

w środku wyrazu, np.

Podhale
bohater 
juhas
filharmonia 

gdy wymienia się na  
„g” lub na „ż”, np.

druh, bo drużyna  
wahać się, bo waga 

w nazwach 
geograficznych obcego 
pochodzenia, np.

Sahara 
Hiszpania
Holandia 
Hawaje
Himalaje



11

ZASADY PISOWNI Z „CH” CH
gdy wymienia się  
na „sz”, np.

groch, bo groszek
mucha, bo muszka
brzuch, bo brzuszek
ucho, bo uszy

ch piszemy

zawsze na końcu 
wyrazu, np.

dach 
zapach 
o zeszytach

WYJĄTEK: druh  

na początku i w środku 
wyrazów, np.

marchew
kucharz 
chleb 
choinka

prawie zawsze po 
spółgłosce „s”, np.

schować
schody
schwytać
schnąć
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ZASADY PISOWNI Z „Ż”Ż
Gdy „ż” wymienia się na:
„g”, „z”, „ź”, „s”, „dz”, „h”, np.

niższy, bo nisko
drużyna, bo druh 
uważać, bo uwaga
mrożę, bo mroźny 
pieniążek, bo pieniądz
przyjeżdżać, bo przyjazd

po literach „l”, „ł,” 
„r”, „n”, np.

lżej 
małże 
oranżada

w wyrazach 
zakończonych na -że, 
np.

tamże
jakże
także 
wszakże

w wyrazach 
zakończonych na: -aż, 
-eż, np.

bandaż
pejzaż
jeż
beż

UWAGA! Najczęściej 
piszemy -arz, -erz 
na końcu wyrazu.

w wielu wyrazach 
z „ż” niewymiennym, 
np.

żaba
żaglówka
pożar
łyżka

ż piszemy
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ZASADY PISOWNI Z „RZ” RZ
w wyrazach z „rz” 
niewymiennym, np.

rzeka 
burza
orzech
rzeźba

rz piszemy

Po spółgłoskach:  
„b”, „p”, „d”, „t”, 
„g”, „k”, „ch”, „j”, 
„w”, np.

gdy „rz” wymienia się 
na „r”, np.

morze, bo morski
orzeł, bo orła
wietrzyk, bo wiatr

w wyrazach 
zakończonych na:
-arz, -erz, np.

brzuch
pieprz
grzyb
krzyk
chrzan

trzmiel
wrzos
dojrzały
drzwi

kołnierz
rycerz
talerz
murarz

narciarz
tancerz
twarz
wachlarz
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PISOWNIA ZMIĘKCZEŃ

Spółgłoski miękkie 
oznaczamy za 
pomocą „i” przed 
samogłoskami, np.

ciasto, niebo, dzieci, 
siano, ciocia, ziarno, 
Kasia, dziadek, 
ciepło, bocian, 
niebo, dziura, Józio, 
kociątko, Zosia

Jeśli słyszymy, że po miękkiej 
głosce występuje samogłoska „i”, 
to głoska miękka jest zapisywana 
bez kreseczki, np. 

siłacz, silnik, posiłek, zima, 
koniki, sikorka, zimorodek, 
siny , cisza, kozice, kronika, 
zimowisko, dziki, rodzice, cis, 
nikt, niski

UWAGA: głoska „i” jest 
zmiękczająca, więc nie można 
równocześnie zapisywać głoski 
miękkiej z kreseczką.

Spółgłoski miękkie można oznaczać 
za pomocą kreseczki na końcu 
wyrazów, np.

koń, ość, słoń, dość, 
jakąś, obejrzeć, wysuszyć, 
jeleń, dłoń, znaleźć, wieźć, 
gałąź, gołoledź, gwóźdź, 
kadź, krawędź, łabędź, 
łódź, miedź, niedźwiedź, 
odpowiedź, paź, powódź, 
snadź, spowiedź, śledź, weź, 
żerdź, żołądź.

Zmiękczenia oznaczają 
dźwięki, które nie są 
zgodne z wymową. 
Należy je zapamiętać, 
ucząc się ich na 
pamięć, np. 

choćby, prośba

Spółgłoski miękkie 
oznaczmy za pomocą 
kreseczki przed 
spółgłoskami, np.

źrebak, śruba, ćma, 
ślimak, końce, 
dźwig, źródło, 
słońce

piszemy ci, ć, dzi, dź, ni, ń, si, ś, zi, ź
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ZASADY PISOWNI „Ą” I „Ę”

W wyrazach 
pokrewnych, gdzie 
„ą” i „ę” się 
wymieniają, np.

dziesiąty – dziesięć
gałąź – gałęzie
książka – księga
pająk – pajęczyna

W zakończeniach 
niektórych 
czasowników, np.

wyjąć
zacząć
wołając
biegając

W wyrazach 
oznaczających 
czynności, o które 
można zapytać jaki? 
lub co robiący?, np.

biegnąca 
(dziewczynka)
bawiące się (dzieci)
szyjąca (babcia)

Przed literami 
„l” i „ł” w wyrazach 
oznaczających 
czynności, które już się 
wydarzyły:

odpocząłem
odpoczął
odpoczęły

Na końcu wyrazów, 
np.

(oni) myślą
(ja) zacznę
(widzę) kobietę
(rzucam) piłką

W środku niektórych 
wyrazów, np.

cętka
bąbel
bęben
ręka
tępy
kąt 

piszemy ą i ę
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ZASADY PISOWNI „EM” I „OM”

W wyrazach 
pochodzących 
z obcych języków, np.

stempel
komplet
plomba

-em na końcu 
niektórych 
czasowników, kiedy 
mówisz o sobie, np.

umiem
wiem
rozumiem

-em w rzeczownikach 
w liczbie pojedynczej, 
o które można zapytać 
z kim? z czym? lub  
za kim? za czym?, np.

z dzieckiem
z psem
za chłopcem
za drzewem

-om na końcu 
rzeczowników 
w liczbie mnogiej, 
o które można zapytać 
komu lub czemu (się 
przyglądam)?, np.

dziadkom
chłopcom
lalkom

UWAGA! Jeśli pytasz 
z kim (idę, rozmawiam, 
bawię się itp.)?, musisz 
wtedy napisać:

z koleżanką
z siostrą
z mamą

piszemy em i om
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ZASADY PISOWNI „EN” I „ON”

Przed spółgłoskami:  
„t”, „s”, „w”, „z”, 
„sz”, „ch”:

konflikt
pretensja
konwalia
benzyna
nonszalancja

Przed spółgłoskami 
„t”, „d”, „c”, 
„k”, „g”, zgodnie 
z wymową:

kontakt
talent
kalendarz
koncert
piosenkarz

Przed zakończeniami 
wyrazów -ka, -ko, np.

piosenka
koronka
słonko

piszemy en i on

t, d, c, k, g
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ZASADY PISOWNI WIELKĄ LITERĄ

Pierwszy wyraz 
w zdaniu, np.

Jabłko rośnie na 
drzewie.

Imiona i nazwiska 
ludzi, np.

Jan Kowalski

Przezwiska ludzi, 
imiona bohaterów 
książek i filmów, np.

Łokietek
Koziołek Matołek

Zwroty grzecznościo-
we, np. w listach:

Kochana Babciu
Piszę do Ciebie

Nazwy części świata, 
oceanów, mórz, jezior, 
rzek, wysp, np.

Nazwy państw, 
krain, miejscowości, 
dzielnic, np.

Polska
Anglia
Poznań
Ochota

Nazwy ulic i placów, 
np.

ulica Piaskowa
plac Zwycięstwa

Nazwy mieszkańców 
kontynentów, krajów 
i regionów, np.

Europejczyk
Rosjanin
Czech
Mazur
Ślązak

Nazwy planet 
i gwiazd, np.

Mars
Pluton
Gwiazda Polarna

Pierwsze słowo 
w tytułach (filmów, 
książek, piosenek, 
audycji, czasopism, 
itp.), np.

„Na jagody”
„Słownik 
ortograficzny”
„Wiadomości”
„Express”

wielką literą 
piszemy:

Europa
Azja
Bałtyk
Wisła
Nil

Sudety
Sycylia
Wyspy 
Kanaryj-
skie

Nazwy świąt np. 

Boże Narodzenie
Międzynarodowy 
Dzień Dziecka


